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گروه سیاســی- رحمان زین الدین: 
ماجرای مسدود کردن راه های ارتباطی 
میان مــردم به حوادث قبــل و بعد از 
ســال 88 باز می گردد، دقیقا زمانیکه 
رخ دادهای پس از انتخابات ســال 88 
در حــال وقوع بود و در شــهر تهران 
بخصــوص در نزدیکــی محل هایی که 
تجمعات برگزار می شد، تلفن های همراه 
و حتی کیوسک های تلفن عمومی قطع 
می شــدند تا از هرگونــه ارتباط میان 
اطلاع  وسیله  این  از  کنندگان  استفاده 

رسانی جلوگیری شود.
شبکه های مجازی مشهوری که در 

دوران سه رئیس جمهوری 
فیلتر شدند

پیش از آن نیز کــه به تازگی وبلاگ ها و 
چت ها در فضــای مجازی طرفدار پیدا کرده 
بودند مانند فیس بوک فیلتر شــد و همین 
موضــوع در ســال 88 بهانه ای به دســت 
دولت نهم و دهم داد تا از جمله مشهورترین 
پلتفرم ها یعنی یوتیوب، توییتر، یاهو مسنجر، 
جی تاک، وردپرس و بلاگر را هم مانند فیس 

بوک مسدود کند.
بعد از اتفاقات ســال 88 و رخ داد بنزینی 
در ســال 98 نقطــه عطفی بود تــا دولت و 
شورای عالی امنیت ملی تصمیم به فیلترینگ 
شبکه های اجتماعی بگیرد که تازه پا به عرصه 
دنیای فناوری های نوین مردم ایران گذاشته 
بود. در همــان زمان تلگرام در طی چند ماه 
قبل، رابطه اش با دولت شــکرآب شده بود، 
به سرعت فیلتر شــد و از دیگر پلتفرم هایی 
که فیلترشــدند می توان بــه وی چت، وایبر، 
ســیگنال، مدیوم، ویز و کلاب هاوس اشــاره 
کرد. در دولت ســیزدهم امــا بعد از اتفاقات 
ســال 1401 نیز دیگر شبکه های اجتماعی 
باقی مانده مشهور جهانی فیلتر شدند که از 
آن جمله می توان به اینســتاگرام، واتس اپ، 

لینکدین، اسکایپ اشاره کرد.
برخی از این شــبکه های پیام رســان در 
زمان اتفاقــات رخ داده هرکــدام کاربرهای 
فراوانی داشــتند که از آن جمله می توان به 
تلگرام بــا حدود 40 یلیــون کاربر در زمان 
فیلتر اشاره کرد یا از اینستاگرام و واتس آپ 
با بیش از 60 میلیون کاربر نام برد که حدود 
80 درصد ترافیک شبکه اینترنت کشور را در 

اختیار داشتند.
پزشکیان و رفع فیلترینگ

اما این روزهــا صحبت های اعضای هیات 
دولت درباره رفع فیلترینگ و بازشدن دوباره 
فضای مجازی بــه روی مردم داغ اســت و 
هرکدام که مجالی پیدا می کنند در این زمینه 

به اظهارنظر می پردازند.
رئیس جمهــوری در دومین گفت وگوی 
تلویزیونی بــا مردم گفت کــه رهبر معظم 
انقلاب گفتند که با رها شدگی فضای مجازی 

مخالفم و هرگز نگفته ام که باید فیلتر شود.

در آخریــن صحبت هم محمدجعفر قائم 
پناه معــاون امور اجرایــی رئیس جمهوری 
در روز دانشــجو گفته است: »هر ساله مردم 
مــا ۲0 هزار میلیــارد تومان صــرف هزینه 
فیلترینــگ می کنند. اما 15 عضو شــورای 
عالی فضای مجازی رفع این فیلترینگ را به 
صــلاح نمی دانند. ما باید این ها را قانع کنیم 
که فیلترینگ حتی امنیت کشور را هم به هم 
می ریزد، چرا که دشمنان با همین ابزارهای 
فیلترینگ به اطلاعات مردم دست می یابند.«

این موضوع را حتی وزیر ارتباطات دولت 
شهید رئیسی نیز می گفت و در حاشیه دولت 
در پاســخ به خبرنگاران اظهار داشته بود که 
بطور مثال دولت با رفع فیلتر بصورت محدود 
برای ســکوهای اینترنتــی مانند گوگل پلی 
که امکانات نرم افــزاری در اختیار دارندگان 
گوشــی های همراه اندرویــد، ارایه می دهد، 
موافق است و حتی دو بار برای رفع آن اقدام 
کرده اما بــا مخالفت اعضای شــورای عالی 

فضای مجازی مواجه شده است.
معرفی اعضای شورای عالی فضای مجازی
باید این سوال را پرسید که این اعضا چه 
کســانی هستند؟ برای پاسخ به این سوال به 
سال 94 بازگشته و حکم رهبر معظم انقلاب 

برای اعضای این شورا می پردازیم.
البته ایشــان اعضای شورای عالی فضای 
مجازی را برای یک دوره  چهار ساله منصوب 
کردند اما از سال 94 تاکنون تغییری در آن 

ایجاد نشده است.
حضرت آیت الله خامنه ای در این حکم، با 
اشاره به اهمیت شورای عالی فضای مجازی 
در »مواجهه هوشمندانه و مقتدرانه با تحولات 
ایــن عرصه« و همچنیــن وظیفه اصلی این 
تشکیلات یعنی »سیاســت گذاری، مدیریت 
کلان و برنامه ریزی و تصمیم گیری های لازم 

و به هنــگام و نظارت و رصد کارآمد و روزآمد 
در فضــای مجازی«، 10محور مهم وظایف و 
مأموریت های شورای عالی فضای مجازی را 

ابلاغ کردند.
در انتهای این حکم نیز اعضای شــورای 
عالــی فضای مجازی را منصوب کردند که بر 
این اساس اعضای حقوقی این شورا عبارتند 
از: رئیس جمهــوری )رئیس شــورای عالی(، 
رئیس مجلس شورای اســلامی، رئیس قوه 
قضائیه، رئیس سازمان صداوسیمای جمهوری 
اســلامی ایران، دبیر شــورای عالی و رئیس 
مرکز، دادستان کل کشــور، وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات، وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، وزیر 
اطلاعــات، وزیر آموزش و پرورش، وزیر دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مســلح کشور، معاون 
علمی و فــن آوری رئیس جمهــوری، رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی، 
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، فرمانده نیروی 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران و همچنین 
اعضای حقیقی شامل: حجج اسلام و آقایان 
دکتر سیدســعیدرضا عاملــی، دکتر حمید 
شــهریاری، دکتر رضا تقی پور، دکتر مهدی 
اخوان بهابادی، مهندس مســعود ابوطالبی، 
دکتــر کامیار ثقفی، دکتر رســول جلیلی و 

مهندس سیدعزت الله ضرغامی.
البته با تشکیل دولت چهاردهم تاکنون دو 
جلسه این شورا به ریاست مسعود پزشکیان 
که در جریان انتخابات ریاســت جمهوری از 
قول مردم گفته بود که باید فیلترینگ فضای 
مجازی بــه غیر از زمانهایــی که موضوعات 
امنیتی حادث شده، رفع شود، تشکیل شده 
و در آن تصمیم گرفته شــده تا در درجه اول 
موضوع فیلترینگ بررســی شود و در درجه 

دوم بررســی رفع فیلتر در ســه مرحله در 
دستور کار قرار گیرد.

چند روز گذشته نیز سیدستارهاشمی وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفته بود که 
دولت آمادگی رفع فیلترینگ فضای مجازی 
را بصورت محدود دارد. اما محمدجعفر قائم 
پناه، معاون اجرایی رئیس جمهوری گفته بود 
که 15 عضو شــورای عالی فضای مجازی با 
هرگونه رفع فیلتر در این فضا مخالف هستند 
و نمی گذارند که این بن بست در جامعه که 
به مطالبه مردمی تبدیل شده است، شکسته 
شــود. به نظر می رسد که وعده صادق 1 و ۲ 
که مطالبات مردمی بوده و قطعا هم اقدامی 
صحیح و درســت بود و مردم هم به صراحت 
خواستار انجام آن شدند، بدون مخالفتی با آن 
صورت گرفت، بازتابی از جامعه است. بنابراین 
همه گروه ها و دســته جات سیاسی کشور از 
آن حمایت کردند و این عملیات انجام شد و 

باعث غرور ملی هم شد.
اما آیا رفع فیلتر فضــای مجازی مطالبه 
مردمی نیســت یا فقط عملیات وعده صادق 
1 و ۲ از مطالبات مردم اســت؟ اینکه مردم 
بتوانند به راحتی از خدمات فناوری های نوین 
در کشور استفاده کنند، مطالبه مردم نیست 
یا اینکه تنها رسیدگی به موضوعات معیشتی 
مردم مورد مطالبه آحاد جامعه است؟ به نظر 
می رسد که آن 15 عضو شورای عالی فضای 
مجازی که بیشتر بصورت انتصابی عضو این 
شورا هســتند یعنی از وزرای دولت نیستند، 
هم باید مانند دیگر مسئولان کشور مطالبات 
مردم را در اصلی ترین برنامه های کاری خود 
قرار دهند، زیــرا قرارگفتــن در برابر مردم 
چیزی جز پرداخت هزینه های بی دلیل برای 
منفعت دیگران بخصوص کاسبان  حکومت، 

تحریم های داخلی و خارجی ندارد.

گــروه سیاســی: دبیــرکل حزب 
مردم سالاری با تاکید بر تاثیر دانشجویان 
در کشور، بر لزوم فعال بودن و افزایش 
جامعه  در  دانشــجو  مطالبه گری  نقش 
مسائل  کنار  از  نباید  دانشجویان  گفت: 

سیاسی بی تفاوت بگذرند.
»مصطفی کواکبیان« در آیین گرامیداشت 
روز دانشــجو در جمع دانشــجویان دانشگاه 
علوم پزشکی سمنان ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره ۳ شــهید 16 آذر ماه سال 1۳۳۲، 
گفت: شانزدهم آذر ســال ۳۲ تنها چند ماه 
بعد از کودتای آمریکایی ها در ایران، »ریچارد 
نیکسون« معاون وقت رئیس جمهوری آمریکا 
در سفر به ایران تلاش داشت حکومت سیاه 
شاه را با وقاحت تمام تثبیت کند که جنبش 
دانشــجویی ایران در حرکتی انقلابی به آن 
معترض شد و سه شــهید نیز تقدیم این راه 
کرد. دبیرکل حزب مردم سالاری با بیان اینکه 
»دانشجو حتما باید عدالت خواه و عدالت جو 
باشــد و اگر سر ســوزنی ظلمی در جامعه از 
هر ناحیه ای باشد نباید از آن گذشت« اظهار 
داشت: پیام اصلی دانشجویان در سال 1۳۳۲ 
این بود که ما زیر بار ظلم و ســتم، استکبار، 
اســتعمار و اســتبداد نخواهیم رفــت و این 
روحیه مطالبه گــری باید در زمان حاضر هم 

در دانشجویان وجود داشته باشد.
استاد دانشگاه علامه طباطبائی اظهار کرد: 
درست است که رســالت اصلی و مسئولیت 
مهم دانشــجویان علم آموزی، کسب دانش، 
ارتقاء ســطح معلومات، کســب تخصص در 
رشــته های مختلف علمی و دانشــگاهی در 
دانشگاه اســت اما به هر حال یک دانشجوی 
متعهد به جامعه و آرمانگرا حتما باید درباره 
مســائل سیاســی - اجتماعی واکنش های 

متناسبی از خودش بروز دهد.
وی گفت: اگر قرار باشــد دانشــجو یواش 
بیایــد و یواش بــرود و در لاک محافظ کاری 
فرو رود، کشور پیشــرفت نخواهد کرد؛ این 

کار مــا را از جامعــه و اجتمــاع و مردم دور 
خواهــد کرد و چندان خیــری هم برای ما و 
حتــی درس خواندن ما هم نــدارد. نماینده 
ادوار مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
دســت اندرکاران دانشــگاه ها و نظام آموزش 
عالی به ویژه وزارت بهداشــت و درمان باید 
آســتانه تحمل خود را در برابر مطالبه گری و 
انتقاد دانشجویان بالا ببرند، گفت: مسئولان 
بایــد اجازه دهند تا دانشــجویان حرف خود 
را بزنند و مطالبــات خود را بیان کنند. دبیر 
کل حزب مردم سالاری از بازگشت بسیاری 
از اساتید و دانشــجویان به دانشگاه ها و رفع 
مشــکلات آنان در کمیته انضباطی خبر داد 
و گفت: خوشبختانه در دولت دکتر پزشکیان 
دیگر از برخوردهای انضباطی و سخت گیری 

خبری نخواهد بود.
مشکلات تلخ جامعه 
پرستاران و پزشکان

کواکبیــان در بخش دوم ســخنان خود، 
به مشکلات جامعه پرســتاران و پزشکان در 
حوزه های مختلف اشاره کرد و گفت: متاسفانه 
مباحثی که در قالب طنز توسط مجری برنامه 
بیان شــد واقعیتی است که در جامعه وجود 

دارد و باید برای آن تدبیری کرد.
نماینده ادوار مجلس با اشــاره به دعوت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام از احزاب با 
دســتور کار تنظیم سند چشــم انداز جدید، 
گفت: واقعیت این اســت در سند چشم انداز 
۲0 ســاله قرار است در سال 1404 کشور ما 
اول منطقه خلیج فارس و کشور دهم جهان 
در بحث اقتصادی شویم. سوال بنده این است 
آیا واقعا تحقق یافته اســت؟ کواکبیان افزود: 
در خوشــبینانه ترین حالت ها کشور ما رتبه 
هشتم در منطقه را دارد. بی تعارف بگویم ما 
پیشرفتی نداشتیم و وضعیت ما اینگونه است. 
بنابراین باید تلاش کنیم تا اهداف سند چشم 
انداز محقق شــود. این استاد دانشگاه با بیان 
اینکه بنده اعتقاد دارم بایــد از خروج و فرار 

کسانی که تعصب وطن و حس ناسیونالیستی 
در وجودشــان دارند جلوگیری شود، اظهار 
کرد: باید بپذیریم مشــکلات وجود دارد ولی 
توجه کنیم که معلوم نیســت آن طرف هم 
خیلی خبری باشــد و بسیاری از افراد هم که 

مهاجرت کردند الان پشیمان هستند.
وی با اشاره به گفته های وزیر علوم مبنی بر 
مهاجرت ۲5 درصد از نخبگان، اظهار داشت: 
این موضوع بســیار دردآور است و مسئولین 
اصلی کشــور باید فکر کننــد و زمینه هایی 
را فراهــم نمایند تا از این اتفاق ناخوشــایند 
جلوگیری شــود. وی، با انتقاد از حضور اتباع 
در کشــور و لزوم برنامه ریــزی جدی برای 
ساماندهی آنان گفت: به هر حال حضور اتباع 
چه به صورت رسمی و چه غیر مجاز در کشور 
مشــکلاتی را به همراه دارد که باید برای آن 

فکری شود.
چگونگی سقوط اسد و تحولات 

سوریه
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس دهم در بخش سوم سخنان 
خود گریزی به مسائل مربوط به کشور سوریه 
زد و گفت: در مجلس دهم که بنده به عنوان 
رئیس فراکســیون دیپلماســی و منافع ملی 
مجلــس دهم فعالیت داشــتم و 1۲0 نفر از 
گروه هــا و طیف های مختلــف در آن حضور 
داشتند مباحث مختلفی درخصوص حمایت 
و کمک به شــام مطرح  می شد و بنده در آن 
فراکســیون به معنای واقعی معتقد بودم که 
بیاییم به جای اینکه به شام و سوریه برسیم 
به شام جوانان )که شــغل، ازدواج و مسکن 
جوانان  می باشد( رســیدگی کنیم. دبیر کل 
حزب مردم ســالاری با تشــریح جزئیاتی از 
نحوه سقوط کشور سوریه گفت: آمریکایی ها 
از مدت ها قبل زیر پای بشــار اســد را خالی 
کردند و به وی قول دادند اگر از ایران فاصله 
بگیری و به سمت ما بیایی، هر امکاناتی را در 
اختیار تو قرار  می دهیم. بشار هم فکر کرد که 
این موضوع جدی بوده و تقریبا با سیاست ها 
و برنامه های ایران مخالفت می کرد. کواکبیان 
افزود: در چهار پنج ماه اخیر هم روسیه از بشار 
قول همکاری گرفت و اعــلام کرد با آمریکا 
کاری نداشته باشد. این وسط اردوغان با یک 
حقه بازی قشــنگ کاری کرد که بالاخره هر 
دو طرف ماجرا پشــت حکومت سوریه را رها 
کنند. به هر حال بشــار را در مخمصه ای قرار 
دادند که دقیقه 90 هم روســیه از پشتیبانی 
خود دست کشید به دلیل هماهنگی هایی که 
با ترکیه داشت و هم آمریکایی ها رسماً گفتند 
به ما مربوط نیست و این شد وضعیتی که در 
بحث سوریه پیش آمد. وی اضافه کرد: البته 

قول هایی داده شده تا امنیت حرمین حضرت 
زینب)س( و حضرت رقیه )س( حفظ شود و 

تعرضی صورت نگیرد.
پرسش و پاسخ با دانشجویان

نماینده ادوار مجلس در ادامه و در پاســخ 
به ســوال یکی از دانشجویان مبنی بر اینکه 
آیا وعــده دکتر پزشــکیان در خصوص رفع 
فیلترینگ محقق خواهد شــد یا خیر؟ اظهار 
کرد: اخیرا در دیداری که با ایشــان داشــتم 
10 وعده انتخاباتی را مطــرح کردم و دکتر 
پزشکیان همچنان بر سر قول هایی که دادند 
ایســتادگی دارند؛ البته یک محدودیت ها و 

مشکلاتی هم وجود دارد که باید رفع شود.
دبیر کل حزب مردم سالاری با بیان اینکه 
مردم نباید این گونه فکر کنند که حل همه 
مشــکلات در دســتان دولت  می باشد و باید 
رفع نماید، گفت: مشــکلات ساختاری یکی 
از موانع اســت. بنده حدود 8 سال است که 
بحث جمهوریت ســوم و ضــرورت بازنگری 
قانون اساســی را مطرح کــردم ولی توجهی 
نشده است. در هر حال به اعتقاد بنده حداقل 
باید تا عید به دولت پزشکیان فرصت بدهیم 
و بعد مطالبات خود را بیان کنیم. وی تصریح 
کرد: زمانی که بنده نماینده کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلــس در مرکز 
ملــی فضای مجازی بودم شــاهد بودم تمام 
دستگاه ها در جلسات این مرکز موافق فیلتر 
و راه اندازی نرم افزار داخلی به جای خارجی 
بودند که منجر به شکســت شد ولی در حال 
حاضر عمدتا به دنبال رفع فیلتر هســتند و 
باید زمینه آن فراهم شود. کواکبیان در پاسخ 
به ســوالی دیگر مبنی بر اینکه جنابعالی در 
بین سیاسیون بیشترین آمار رد صلاحیت را 
داشته اید و نظام به زبان بی زبانی می خواهد 
شــما را از قطــار انقلاب پیــاده کند دلیل 
اینکه هنوز خودتــان را در زمره معتقدین به 
جمهوری اســلامی می دانید و به اپوزیسیون 
نپیوســته اید چیســت؟ گفت: بنده معتقدم 
افــرادی که بــه دنبال ایــن رد صلاحیت ها 
هستند را باید رد صلاحیت کرد. انقلاب مال 
خودمان بوده و اصلًا قــرار نبوده جوری این 
انقلاب را تعریف کنیم کــه تازه از ما چنین 
سوالی شود. من افتخارم این است که چندین 
سال سابقه جبهه دارم، درجه جانبازی دارم، 
برادر شهید هســتم و حداقل 1۲ شهید در 
خانواده و نزدیکان خود داریم. اشتباه می کنید 
که ما بخواهیم از انقلاب دســت بکشیم. ما 
طرفدار این انقلاب هســتیم. منتها معتقدیم 
که باید اصلاح شود. نابسامانی ها درست شود. 
وضعیت خوبی نیست و لذا در راه اصلاح این 

قضایا باید تلاش  کنیم.

»مردمسالاری«بررسیمیکند

پرونده مدافعان فیلترینگ

دبيرکلحزبمردمسالاريدرمراسمروزدانشجودرجمعدانشجوياندانشگاهعلومپزشکيدانشگاهسمنان:

مطالبهگري،مهمترينويژگیدانشجويان

عارف:
برایصيانتازحقوقمردم
هيچگونهگذشتینبايدکرد

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه ســازمان ملی اســتاندارد ایران 
مســئولیت صیانت از حق بزرگ مردم برای یک زندگی سالم را بر عهده دارد، 
تصریح کرد: باید قوانین، ضوابط و مقررات اولویت این سازمان باشد و تطمیع و 

تهدید هیچ جایگاهی در این سازمان نداشته باشد.
وی با بیان اینکه ســازمان ملی اســتاندارد ایران و سازمان حفاظت محیط 
زیست شباهت های بسیاری به یکدیگر دارند، گفت: این دو سازمان حاکمیتی 
و عهده دار نظارت جدی در تمام حوزه های مرتبط با خود هستند که به دلیل 
محافظه کاری ها نتیجه عملکرد را در آلودگی هوا مشــاهده می کنیم و باید در 
نظر داشــت جایگاه و اقتدار این سازمان اقتدار رئیس جمهور و تقسیم وظایف 
رئیس جمهور اســت و باید بدون مماشات و کوتاه آمدن به وظایف ذاتی خود 

عمل کند.
معــاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه در تصمیم گیری های مهم این 
ســازمان انعطاف غیراصولی، کوتاهی ها و ملاحظه کاری ها هیچ معنایی ندارد 
اظهار داشت: نتیجه چنین عملکردی بخشیدن از حقوق مردم است بدون اینکه 
اجازه داشــته باشــیم چرا که مواد غذایی و زندگی سالم حق اصلی و اساسی 

مردم است.
وی نشان دادن راهکارها در زمان بروز برخی مسائل و اختلاف نظرها را یکی 
از وظایف مهم این ســازمان برشمرد و افزود: دستگاه های نظارتی که مسئول 
کیفیت هستند باید در زمان بروز مشکلات راهکار ارائه دهند و باید پرونده پاک 
کردن صورت مســئله در برخی از سازمان ها بسته شود و از این سازمان انتظار 
داریــم همزمان با دقت در اجرای ضوابط و مقــررات راهکار دهد و کمک کار 

کارشناسی و توصیه های خیرخواهانه باشد.
عارف همچنین اســتفاده از فناوری های پیشرفته همراه با انقلاب صنعتی 
چهارم را یکی دیگر از وظایف و اولویت های این ســازمان برشمرد و گفت: باید 
بررسی شود برون سپاری های محدود سازمان تا چه میزان موفق بوده است و 
در برخی موارد همانند تجهیزات امنیتی و فضای مجازی این سازمان وظایف 
خود را به یکی از ســازمان های کشــور محول کرده و تکلیف از سازمان ملی 
اســتاندارد برداشته شده است و طبق مکاتباتی که از طریق انجمن رمز با این 
سازمان داشــتیم در انتها پاسخ حاکمیت به انجمن های علمی که درخواست 

استانداردسازی وسایل مطرح دنیا را داشتند مناسب نبود.
وی با تأکید بر ضرورت برون سپاری به بخش خصوصی ادامه داد: شرکت های 
خصوصی در عمل و حتی بر روی مسائل حساس حاکمیتی بهتر از مؤسسات 
دولتی عمل می کنند چرا که منافع آنان ایجاب می کند که عملکرد مناســب 
داشته باشند و دوره جدید انقلاب صنعتی چهارم نمی توان از فناوری های جدید 

و استاندارد غافل شد.
 معــاون اول رئیس جمهوری همچنین به اهمیت وظایف این ســازمان در 
صادرات و واردات اشاره و تصریح کرد: سازمان ملی استاندارد باید در این حوزه 
چابک عمل کند. چرا که تجهیزات در گمرک یک عمر مشخص شده دارد اما 
دو برابر عمر این محصولات زمان می برد که ســازمان استاندارد ارزیابی کند و 
باید برای شاخص ها و نمونه برداری ها یک زمان مشخص تعیین شود تا جایی 
که تجهیزات مخابراتی در گمرک چندین ماه زمان می برد و باید این مسأله هر 

چه سریع تر حل شود و وسواس بیش از حد وجود نداشته نباشد.
وی با تأکید بر ضرورت هماهنگی و همکاری صنایع و دستگاه های اجرایی 
ادامه داد: باید تمامی دســتگاه ها احســاس یکپارچگی و تقســیم یک هدف 
مشترک کنند و نباید سازمان ملی استاندارد در یک طرف و دستگاه در طرف 

دیگر باشد و تقابل دستگاه ها بایکدیگر معنایی ندارد.
عارف عدم غفلت از برخی از اســتانداردها بویژه در حوزه محیط زیســت را 
خاطرنشان ســاخت و تأکید کرد: اگر استانداردهای متعلق به سازمان محیط 
زیســت با جدیت و دقت پیگیری شد با مســائل کنونی محیط زیست مواجه 
نبودیم چرا که آلودگی خاک، آب و هوا وضعیت نامناســب است و در صورت 

غفلت اتفاقات ناگواری در آینده برای مردم رخ خواهد داد.
وی از رئیس جدید سازمان ملی استاندارد ایران خواست یک آسیب شناسی 
جدی، مستقل از افراد و به دور از تلقی های سیاسی و مچ گیری در این سازمان 
انجام شــود و تمام مدیران قبلی نیــز کمک کنند تا یک برنامه عملیاتی برای 

اصلاح وضع موجود پیاده سازی شود.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به یکی از دغدغه های دکتر اسلام پناه 
رئیس پیشین ســازمان ملی اســتاندارد ایران درخصوص معلق بودن جایگاه 
ســازمان ملی استاندارد تصریح کرد: اگر در این سازمان با جدیت عمل می شد 
و ارزیابی های دقیق به عمل می آمد وضع موجود بدین گونه نبود و باید اعتماد 

مردم را جذب کنیم.
وی درخصوص تکمیل و بروزرسانی استانداردهای سنجشی اولویت دار در 
این ســازمان افزود: معیارها باید بروز باشــد چرا که دنیا در حال تغییر است و 
معیارهای این ســازمان نه تنها در داخل کشور به رسمیت شناخته شود بلکه 
برند ایران مورد توجه ســایر کشورها و منطقه شود و در روابط اقتصادی برند 

ایران فصل الخطاب باشد.
عارف تقویت زیرســاخت ها و بهبود وضعیت آزمایشگاه های این سازمان و 
همچنین اصلاح فرایندها از دیگر اولویت ها و وظایف ســازمان ملی استاندارد 
دانست و گفت: دیوان سالاری حاکم بر نظام اداری کشور است اما این سازمان 
باید عملکرد خود را با بهترین نهادهای دنیا مقایســه کند چرا که در تعامل با 

استانداردهای دنیا است و صرفا مصرف داخلی ندارد.
وی برون سپاری وظایف این سازمان را حائز اهمیت اساسی دانست و گفت: 
اعتماد به بخش خصوصی داشــته باشید و امروز بخش خصوصی کشور بسیار 

توانا است و اگر کاری ارجاع دهید، با کیفیت خوب تحویل می دهند.
معاون اول رئیس جمهور در زمینه آموزش و مشــاوره به مشتریان و صنایع 
گفت: دوره های تخصصی برای مصرف کنندگان برگزار شــود و توانمندسازی 
مدیران و کارشناسان و توجیه آنان نسبت به امور با ارائه مشاوره های تخصصی 

در اولویت قرار گیرد.
وی با تأکید بر برگزاری منظم جلسات شورای عالی استاندارد تصریح کرد: 
جلسات شورا نباید تشــریفاتی باشد و مباحث مهم و چالشی مطرح و پس از 
مصوب شدن اجرایی شود و صورتجلسه ها زینتی برای سازمان نباشد و آمادگی 
داریم این شــوراها با حضور رئیس جمهور و معاون اول و پیگیری دســتورات 

برگزار شود.
عــارف ادامه داد: طراحی و ارائه مدل های نوین حمایت از مصرف کنندگان 
یکی دیگر از وظایف این ســازمان اســت و در جلب اعتماد مردم به ســازمان 
اســتاندارد هیچ کوتاهی به عمل نیاید و برای مثال در مواد غذایی نباید هیچ 
موردی دیده شــود که حتی یک عملکرد و مورد غیراســتاندارد برای بستن 
یــک کارخانه کفایت می کند و نباید در این خصوص و صیانت از حقوق مردم 

هیچگونه گذشتی کرد.
وی بــا تأکید بر اینکه اگر استانداردســازی در حوزه انرژی با جدیت انجام 
می شــد با وضعیت ناترازی کنونی در کشور روبرو نبودیم، ادامه داد: سفره های 
زیرزمینی با وضعیت بســیار وخیمی روبرو هســتند و در کشورهای اروپایی 
که ســه برابر کشــور ما ریزش باران دارند اما سرانه مصرف در داخل ایران 40 
درصد است و این به دلیل عدم استانداردسازی و توجیه مردم است که نتیجه 
چنین عملکردی وضعیت کنونی دریاچه ارومیه اســت که قربانی وضعیت بی 

استانداردی در کشور است.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به مصرف گاز 600 میلیون متر مکعبی 
مصرف کنندگان در روز جاری در مقایسه با مصرف 450 میلیون متر مکعبی 
همین روز در سال گذشته گفت: با افزایش قیمت مسأله حل نمی شود و حتی 
زمانی که رئیس پلیس راهور کشور در مورد تأثیر افزایش جریمه ها بر عملکرد 
مردم سوال کردم، وی پاسخ داد که تنها برای چند روز مؤثر بود و ضرورت دارد 
که با مردم روراســت صحبت کنیم و استانداردسازی زندگی و مصرف را برای 

مردم توجیه کنیم.
وی با اشاره به اولویت آب به عنوان یکی از بحران های آینده در کشور اظهار 
داشــت: مصرف آب باید استاندارد شــود و همچنین در حوزه برق و آب و هوا 
نیز مسائلی اساسی داریم که نسل و جوانان آینده با مشکلات عدیده ای روبرو 
خواهند شــد و باید برنامه ای وجود داشــته باشد و مردم نیز همراهی کنند و 
در این راســتا سازمان ملی استاندارد به میدان بیاید و شورای عالی  استاندارد 
مصوبه های لازم را ابلاغ کند و شورای عالی یعنی دولت که پس از ابلاغ مصوبات 
برای کلیه دستگاه ها لازم الاجراست به شرطی که بر اساس شاخص های علمی 
و با جدیت به تصویب برسد. عارف با تأکید بر اینکه سازمان ملی استاندارد در 
زمینــه دانش بنیان و هوش مصنوعی بایــد با جدیت عمل کند گفت: در غیر 
این صورت از دنیا عقب می افتیم و شرکت های تولیدی باید به دنبال استاندارد 
سازی باشند تا در بازارهای مهم جهانی حضور داشته باشند و می توان از تجارب 

سایر کشورها نیز در این زمینه بهره برد.

دولت

مهاجرانی:
»وفاق«بهرسميتشناختن

تفاوتهاست
ســخنگوی دولت گفت: همه ما ذیل یک نظام فعالیت 
می کنیــم و لذا وفــاق پذیــرش و احترام گذاشــتن به 
تفاوت هاست و تمام تلاش خود را به کار می بندیم که وفاق 

ملی محقق شود.
به گزارش ایرنا، »فاطمه مهاجرانی« روز ســه شــنبه 
درجمع دانشــجویان دانشــگاه تربیت دبیر شهید رجایی، 
گفت: این دانشگاه یکی از بهترین دانشگاه های کشور است، 
نه صرفا از جهت تولید مقاله بلکه از جهت تربیت نیروهای 
کارآمد و لذا حضور در این جلسه فرصت ارزشمندی برای 

بنده به شمار می رود.
ســخنگوی دولــت با بیــان اینکه یکــی از مهمترین 
موضوعاتی که در جامعه آنرا فراموش کرده ایم، مساله شنوا 
بودن است، گفت: وجود هنرســتان ها در داخل کشور به 
دارلفنــون بازمی گردد و ما نیز در دولت ســاخت و تجهیز 

هنرستان ها را با جدیت دنبال می کنیم.
وی تاکید کرد: بســیاری از روسای جمهور در جلسات 
شــورای عال آموزش و پرورش شــرکت نمی کردند اما در 
مدت فعالیت دولت چهاردهم، آقای پزشــکیان در بیش از 
هشت جلسه این شورا حضور داشتند و یکی از موضوعاتی 
که به شــدت بر آن تاکید دارند، علاوه بر ساخت مدارس، 
اصلاح محتوای آموزشی است. ضمن اینکه سه محور برای 
دولت در شورای عالی انقلاب فرهنگی دارای اولویت است؛ 

آموزش عمومی، آموزش دانشگاهی و خانواده.
مهاجرانی خطاب به دانشجویان دانشگاه شهید رجایی، 
گفت: شک نداریم که نقد دانشــجویان، برای اصلاح امور 
است. شما سازندگان فرهنگ و معلمان آینده کشور هستید.

سخنگوی دولت با اشــاره به دغدغه دانشجویان درباره 
علت رجیســتری آیفون، تصریح کرد: بالــغ بر 600 هزار 
گوشی آیفون بدون رجیســتری در دست مردم بود، بهتر 
نبود که این موضوع ساماندهی شود و با دریافت عوارض آن 
در مسیری که اولویت دارد هزینه کنیم. همه ما باید روزی 
پاســخگو باشیم و لذا در قضاوت بسیار مراقبت کنید. یک 
روز نیست که جلسه ای برگزار شود و رئیس جمهور نسبت 
به مشکلات معیشــتی مردم دغدغه نداشته باشد و زنهار 
ندهد. وی افزود: حل مشــکلات اقتصادی کار یک شب و 
یک روز نیست، می دانیم که چند سال است اقتصاد کشور 
درگیر تورم دو رقمی اســت و مردم مــا تورم دو رقمی را 
تحمل می کنند، باید حرفی بزنیم که از صحت آن اطمینان 
داشته باشــیم، مطالبه شما درست است، حکمرانی خوب 
اصولی و مبانی دارد که یکی از آنها شفافیت و پاسخگویی و 
توان اندازه گیری عملکرد است و طبیعی است که دانشجوی 
ما مطالبه گر باشد، شــما باید مطالبات اینچنین را دنبال 

کنید.
مهاجرانی در پاســخ به سوال دانشجویی درباره رویکرد 
دولــت در دوره دوم ترامپ گفت: سیاســت خارجی ایران 
براســاس ســه اصل عزت، حکمت و مصلحت مورد تاکید 
رهبر انقلاب دنبال می شــود. ارتباطــات بین الملل ایران 
با هدایت رهبر انقلاب انجام می شــود و هرگاه لازم باشد 
مذاکــره می کنیم، هر گاه لازم باشــد مذاکره نمی کنیم و 
هرزمان که لازم باشد وعده صادق را اجرا می کنیم. دولت 
بخشی از حاکمیت است، حاکمیت سه قوه مقننه، مجریه 
و مقننه و برخی از نهادها هستند و همه امور با هماهنگی 

همه انجام می شود.
سخنگوی دولت تاکید کرد: دکتر پزشکیان رئیس جمهور 
اسلام ایران هستند که ذیل نظام جمهوری اسلامی ایران 
فعالیت می کند و لذا تمــام موضوعات ذیل منویات رهبر 
انقلاب دنبال خواهد شد. درباره ترامپ هم کاملا بستگی به 
این دارد که رفتارش چگونه باشد، بدیهی است که قلدری 

را نخواهیم پذیرفت.
وی ادامه داد: باید پذیریم که دیپلماســی امری علمی 
اســت و هر کار باید به متخصصان همان حوزه ارجاع داده 
شــود، در این صورت نه تضعیف خواهیم شد، نه با وعده ها 
تطمیع می شــویم و نه در دام اتفاقــات می افتیم، در هر 
صورت ذیــل منویات رهبر انقلاب، قوه مجریه اجرا کننده 

تصمیم حاکمیت خواهد بود.
مهاجرانی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به 
موضوع وفاق، گفت: پایه وفاق درک و به رسمیت شناختن 
تفاوت هاســت، یادمان نرود که توسعه اقتصادی از توسعه 
اجتماعی می گذرد، توسعه اجتماعی نیاز به ثبات و امنیت 
و یکپارچگی دارد،  امروز به هیچ چیز به اندازه یکپارچگی و 
ثبات احتیاج نداریم و لذا باید یکصدا برای ایران فریاد بزنیم.

سخنگوی دولت افزود: مگر دیگر کاندیداهای انتخابات 
ریاست جمهور را شــورای نگهبان تایید صلاحیت نکرده 
است، لذا اگر گزینه ای از دیگر کاندیداها در کابینه هستند 
اشــکالی ندارد، ما همه ذیل یک نظام فعالیت می کنیم و 
لذا وفاق پذیرش و احترام گذاشتن به تفاوت هاست و تمام 
تلاش خود را به کار می بندیم که وفاق محقق شــود. وی 
در پاسخ به سوالی درخصوص اصلاحیه دولت برای قانون 
انتصاب اشــخاص در مشاغل حساس، اذعان داشت: قانون 
بکارگیری افراد در مشاغل حساس، به هیچ وجه به شخص 
خاصی اختصاص ندارد و مساله شخص خاصی نیست و لذا 

خواهش می کنم در هیجان این موضوعات قرار نگیرید.

وزيردفاع:
عقبماندگیهاراجبرانمیکنيم

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با تاکید بر آمادگی 
برای همکاری با شــرکت های دانش بنیان برای توســعه 
صنعت هوایی کشور گفت: ایجاد پردیس های دانشگاهی و 
دانش بنیان در کنار صنایع هوایی می تواند نقش بسزایی در 

گسترش این صنعت ایفا کند.
به گزارش ایرنا، امیر ســرتیپ عزیز نصیرزاده در مراسم 
افتتاح دوازدهمین نمایشــگاه بین المللی هوایی و فضایی 
ایــران در کیش با بیان اینکه عقــب ماندگی های صنعت 
هوایی کشور را به زودی جبران خواهیم کرد، افزود: نقش 
صنعت هوایی در افزایش قدرت ملی انکارناپذیر اســت و 
باید تمامی توان خود را برای تقویت و توســعه این صنعت 

به کار گیریم.
وی به نقــش کلیدی قدرت هوایی در توســعه قدرت 
ژئوپلیتیکی کشــورها پرداخــت و بر ضــرورت توجه به 
جنبه های مختلف این حوزه تاکید کرد و ادامه داد: کشورها 
برای رقابت ژئوپلیتیکی و توسعه قدرت خود به مولفه های 
مختلفی از جمله قدرت ملی نیاز دارند، و یکی از مهم ترین 
این مولفه ها قدرت هوایی اســت. وزیر دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح اضافه کرد: فناوری های پروازی به  عنوان 
پیچیده ترین فناوری های موجود شــناخته می شوند و هر 
کشــوری که به دنبال بهره مندی از این قدرت است، باید 
در این زمینه توسعه فراگیری داشته باشد. وی با انتقاد از 
اینکه به توسعه زیرساخت ها و خدمات هوایی کشور توجه 
شایسته ای نشده است، بیان کرد: ایران ظرفیت بی نظیری 
در توسعه خطوط هوایی و تقویت موقعیت ترانزیتی هوایی 

دارد اما متاسفانه توجه شایسته ای به حوزه نشده است.

رویداد

دفاعی


